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Nemocnice potřebují změnu
Kraje svá zařízení zachránily od krachu ■ Teď je na řadě rekonvalescence a ani Vysočina není výjimkou

Návštěvníků Vysočiny letos přibylo

Například nárůst počtu návštěv-
níků vyhlídkové věže o 76 pro-
cent hlásí Jihlava. „Kromě ang-
licky a německy mluvících turistů 
se zde letos objevi-
li i Francouzi, Ho-
lanďané a rusky ho-
vořící návštěvníci,“ 
říká náměstkyně 
hejtmana pro regi-
onální rozvoj Marie 
Černá (SNK). Trva-
le se zvyšuje počet 
lidí, kteří chodí do 
ZOO. Také v Třešti 
odhadují nárůst ná-
vštěvnosti o 20 pro-
cent, lidé zde chtě-
jí vidět hlavně sy-
nagogu a expozice betlémů. „Po-
dobně jako v Jihlavě zaznamenali 
mnohem více Francouzů, v ná-
vštěvnické knize mají několik po-
chvalných záznamů o stavu ži-
dovských památek v kraji,“ do-
plnila Černá. Nová lákadla v Pel-
hřimově, tedy Muzeum Lipských 

a expozice Zlaté české ručičky, 
přivedla do města více turistů. 
Pelhřimovským muzeem rekordů 
například prošlo v prázdninových 

měsících téměř 280 
návštěvníků denně. 
Památky ve Žďá-
ru nad Sázavou, ze-
jména poutní kostel 
na Zelené Hoře a zá-
mek, jsou v nabídce 
cestovních kancelá-
ří a letošní návštěv-
nost je zhruba o 30 
procent vyšší než 
v předcházejících 
letech. Infocentrum 
hlásí zvýšený zá-
jem japonských tu-

ristů. Naopak pokles zaznamenal 
zámek v Telči, mírně i v Náměš-
ti nad Oslavou a v Polné.

„Do Třebíče letos přijelo ví-
ce turistů z Francie, Španělska, 
Japonska, Skandinávie a také 
USA,“ pochvaluje si Marie Čer-
ná. Návštěvníci Třebíče sem jez-

dí nejen za památkami UNESCO, 
ale v poslední době i kvůli letním 
festivalům a za ostatními lákadly. 
Letos infocentrum zaznamena-
lo také zvýšený zájem o třebíčský 
větrný mlýn.

O stoupající oblibě cyklotu-
ristiky svědčí častější dotazy na 
půjčovny či úschovny kol, zájem 
o služby na cyklotrasách i infor-
mace o možných cyklovýletech 
do okolí měst.

Ačkoliv jsou výsledky letoš-
ní sezony příznivé, mají ještě li-
dé, kteří se o návštěvníky Vysoči-
ny starají, spoustu práce. Turisté 

například požadují lepší značení, 
zejména cizojazyčné a s jazyko-
vou bariérou se potýkají také ve 
službách a obchodě. Mnohde je 
ještě velký dluh v atraktivitách 
pro děti, zvláště když není poča-
sí ke koupání. „Obecně ale mu-
sím říct, že mě tyto první údaje 
příjemně překvapily, uvidíme co 
přinesou přesnější statistická čís-
la. Všem, kteří v cestovním ruchu 
pracují, a zejména pracovníkům 
informačních center, patří velký 
dík. Turistika se postupně stává 
naší velkou příležitostí,“ uzavře-
la Marie Černá.

Vysočina • Krajské nemocnice 
v letošním prvním pololetí hos-
podařily dobře. Dosáhly klad-
ného hospodářského výsledku 
ve výši 15 milionů korun. Po-
kračuje tak trend výrazného 
ozdravování ekonomiky ne-
mocnic od doby, kdy je od státu 
převzal kraj.

V roce 2003 převedl stát nemocnice na 
kraje. Většinou šlo o předlužená zařízení 
na pokraji ekonomické katastrofy. Napří-
klad pět nemocnic na Vysočině vykazova-
lo celkovou ztrátu bezmála 600 milionů ko-
run a po lhůtě splatnosti dlužilo dodavate-
lům dalších 287 milionů. Už o rok později, 
pod vlivem přísných opatření, které ne-
mocnice pod krajskou správou zavedly, se 
podařilo dosáhnout vyrovnaného výsledku. 
Od té doby nemocnice splácí staré dluhy 
a postupně své hospodaření vylepšují. Je to 
ovšem za cenu přísných úsporných opatře-
ní a všechny kraje nyní hledají způsob, jak 
dosáhnout vyrovnaného hospodaření ne-
mocnic bez drastických úspor, jež jejich 
činnost mohou omezovat. Krajská zastupi-
telstva se shodují v celé České republice na 
tom, že zlepšujícím řešením situace je změ-
na právní formy nemocnic z příspěvkových 
na obchodní společnosti. K tématu přináší-
me podrobnosti na straně 2.

Z regionu
Lesníci na Vysočině 
se míjejí s nabízený-
mi evropskými peně-
zi. Radní Kodet  nabízí 
možná řešení.  strana 2

STALO SE

EDICE SKLIDILA OBDIV
Vysočina • Grantový program 
Edice Vysočiny je ojedinělý 
a ostatní kraje by jej měly napo-
dobit. Na zasedání Spolku pro ob-
novu venkova při příležitosti vý-
stavy Země živitelka to zaznělo od 
představitelů spolku. Grant před-
stavil přítomným vedoucí kraj-
ského odboru kultury a památko-
vé péče Horymír Kubíček a záro-
veň přivezl i řadu publikací, kte-
ré už s podporou programu vyšly. 
Edice Vysočiny financuje vydává-
ní knih s lokálním a regionálním 
obsahem, jež by jinak vůbec ne-
měly u nakladatelů šanci. Kraj jej 
vyhlásil již potřetí a s jeho pomo-
cí už vyšlo 46 knih. O peníze se 
mohou hlásit města, obce, svazky 
a sdružení obcí, jejich příspěvkové 
organizace, neziskovky, podnika-
telské subjekty i jednotlivci.

AKTUÁLNĚ S RADNÍM

Vysočina • Návštěvníků Vysočiny přibývá 
a mají zájem o služby, spojené s cyklotu-
ristikou. Vyplynulo to z prvních údajů 
o končící sezóně, které nyní zpracovávají 
infocentra v kraji.

Ostrý protest
Podle krajů je návrh na 
vytvoření dalších regi-
onů nesmysl. Problém 
vysvětluje hejtman Miloš 
Vystrčil. strana 3

Báječný výkon
Klienti krajských soci-
álních zařízení mají 
rekord. Společně slepi-
li 4,5 kilometru dlouhý 
papírový řetěz.  strana 6

HOSPODÁŘSKÝ VÝSLEDEK NEMOCNIC (v milionech Kč)
2001 2002 2003 2004 2005 (k 31. 7.)

Havlíčkův Brod -81,2 -29,9 -50,8 -0,5 11,1
Jihlava -57,6 -62,7 -143,3 -4,5 -11,5
Pelhřimov 0,2 0,4 0,4 0,07 -6,4
Třebíč 1 -16,6 -6 0,3 9,3
Nové Město na Moravě -23,8 -23 -2,3 0,1 4,1
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Cykloturistika je na Vysočině stále populárnější. Foto: archiv

VÝVOJ HOSPODAŘENÍ NEMOCNIC (mil. Kč)
Zde převzal nemocnice 
kraj od státu

Kraj letos zaplatil nemocnici v Pelhřimově prakticky celé nové CT. Přístroj stál asi 23 milionů korun, kraj přispěl 20 miliony. Na snímku zcela vpravo 
náměstek hejtmana pro zdravotnictví  Pavel Hájek při slavnostním uvedení tomografu do provozu. Foto: archiv nemocnice

S odcházejícím létem už nás zase pomalu čekají podzimní deště, mlhy 
a pak docela vysočinsky rychle první sníh. Už v těchto dnech kraj velmi 
intenzivně připravuje plán zimní údržby. To je vlastně zjednodušeně řeče-
no pořadí, v jakém cestáři v zimě prohrnou a posypou silnice. Z toho plá-
nu je jasné, kam musí vyjet nejdříve a která silnice může ještě nějakou 
půlhodinku počkat. Vychází se z toho, po kterých cestách jezdí autobusy, 
jak moc je silnice používaná a jestli mají lidé třeba možnost ji objet. Ten-
to plán je pak celou zimu pro silničáře závazný, ale každý rok se připravu-
je znovu, protože vždycky se na cestách a v jízdních řádech Vysočiny přes 
léto něco změní.
Kraj se stará o 4579 kilometrů silnic II. a III. třídy. Díky tomu, že je na Vy-
sočině největší počet malých obcí ze všech českých regionů, je také tato 
silniční síť nebývale hustá. Některé části kraje mají navíc podhorský a hor-
ský charakter – alespoň co se zimní údržby silnic týká. Když k tomu při-
počítáme ještě stále houstnoucí provoz, věčně zavřenou dálnici D1 a pra-
chbídný stav silnic, zděděný ještě po státním hospodaření, vychází z toho 
docela neutěšený obrázek. 
Naši cestáři jsou, tak jak jsem je poznal, docela drsní chlapi, dobrodru-
zi a kouzelníci. I při tom stavu, který popisuji (nechci nikomu 
nic nalhávat), dokáží v zimě zajistit prů- jezdné silnice. 
Pomozme jim, prosím, alespoň tak, že zi- mu nepodce-
níme, svá auta řádně obujeme a jezdit budeme ukáz-
něně a rozumně.
Ale abychom nebyli příliš pesimistič-
tí. Kraj nehodil flintu do žita. Sil-
nice postupně opravujeme tak, 
jak nám peníze a síly stačí. Da-
ří se nám získávat i státní a ev-
ropské dotace. Tak, jak postupně 
napravujeme chyby státu ve škol-
ství, zdravotnictví, rozvoji venko-
va a podobně, napravujeme po-
malu, ale jistě i chátrající silniční 
síť. Svědčí o tom fakt, že kapitola 
Doprava je druhou největší v kraj-
ském rozpočtu. Nám řidičům teď 
nejvíc pomůže trpělivost.

Václav Kodet,
radní kraje Vysočina


